
وزیر اقتصاد با اشــاره به اینکه ممکن اســت مانند ســال 

گذشــته پرداخت ســود برخی شــرکت ها با تاخیر مواجه 

شود، گفت: در این صورت پرداخت سود سهام عدالت 

مانند سال گذشته دو مرحله ای خواهد شد.

ســید احســان خاندوزی در جمع خبرنگاران در پاســخ به 

ســوالی در خصوص زمان و چگونگی واریز ســود ســهام 

عدالت گفت: صورت های مالی ســال ۱۴۰۱ شــرکت های 

ســهام عدالــت بــه تازگــی رســیده و اگر همزمان ســودها 

پرداخت شود عدد آن افزایش می یابد.

وی افزود: اما اگر مانند سال گذشته سود برخی شرکت ها 

مانند پتروشیمی خلیج فارس با تاخیر مواجه شود پرداخت 

سود سهام عدالت دو مرحله ای خواهد شد.

 خبر وزیر اقتصاد 
برای سهامداران عدالت

خبر  
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خبر   خبر   

ع لک ه بهنک حسکن ا تهن هر  ههرحههه ش146؛

پرداخت ۷۶۰۰ میلیارد ریال 
تسهیلات به کرمانی ها

 مدیر شــعب بانک مســکن اســتان کرمان گفت: در 
چهــار ماهــه ابتدای امســال ۴۰۹۸ فقره تســهیلات به 
میزان ۷۶۰۰ میلیارد ریال در استان پرداخت کرده ایم 
کــه ۷۷.۳ درصــد معــادل ببیش از ۵۸۰۰ میلیارد ریال 
در بخش مسکن بوده و از این عدد نیز ۱۳۸۰ میلیارد 

ریال مربوط به مسکن روستایی است. 
عقیل زینلی با اشاره به عملکرد مدیریت شعب بانک 
مسکن در استان کرمان بیان کرد: ما بانک تخصصی 
حوزه مسکن هستیم و یکی از برنامه های اصلی دولت 
تعهد ساخت یک میلیون مسکن در سال است که پای 
کار است و بانک مسکن براساس تخصص و تجربه به 
تعهدات خود در طرح نهضت ملی عمل کرده است.

مدیــر شــعب بانک مســکن اســتان کرمــان گفت: در 
چهــار ماهــه ابتدای امســال ۴۰۹۸ فقره تســهیلات به 
میزان ۷۶۰۰ میلیارد ریال در استان پرداخت کرده ایم 
کــه ۷۷.۳ درصــد معــادل ببیش از ۵۸۰۰ میلیارد ریال 
در بخش مسکن بوده و از این عدد نیز ۱۳۸۰ میلیارد 

ریال مربوط به مسکن روستایی است. 
وی اظهــار کــرد: از ابتــدای طــرح نهضت ملی مســکن 
تاکنــون ۷۷۸۰ واحــد بــه مبلــغ ۲۵ هــزار و ۱۱۸ میلیارد 

ریال انعقاد قرارداد شده است.
زینلــی تصریــح کــرد: یکــی از اولویت هــای دولــت و 
همچنیــن از تاکیــدات مقــام معظــم رهبــری، موضوع 
جوانــی جمعیــت اســت کــه در ایــن راســتا ۲۲۲ فقــره 
پرداخت تســهیلات داشــته ایم، ۴۸۰ فقره تســهیلات 
ازدواج و مابقــی در ودیعــه مســکن بهزیســتی، کمیته 

امداد و فرزند سوم پرداخت شده است.
بــه گــزارش ایســنا،وی بــا اشــاره بــه افزایــش ســقف 
تســهیلات خریــد مســکن از محل اوراق بیــان کرد: در 
مرکز استان و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر تسهیلات 
انفــرادی ۳۲۰ میلیــون و زوجیــن ۶۴۰ میلیــون تومان و 
در ســایر مناطــق شــهری انفــرادی ۲۴۰ و زوجیــن ۴۸۰ 

میلیون تومان است.
مدیــر شــعب بانــک مســکن اســتان کرمــان در بخش 
دیگری از سخنانش گفت: مشکلی که بانک ها با آن 
مواجه هستند، ناترازی منابع و مصارف است که این 

اعداد همخوانی ندارد.
وی افــزود: یکــی از راهکارهــای رفع مشــکل، پرداخت 
مطالبــات اســت کــه بانــک مســکن در اســتان کرمان 
نزدیــک بــه ۷۰۰۰ میلیارد ریال مطالبــات دارد و عمده 
آن مربــوط بــه تســهیلات تکلیفی اســت و البته بانک 
بخشودگی جرائم را در این زمینه در نظر گرفته است.

حعهون اقتصههی ا تهندار ک حهن خا  هاه

 پرداخت ۹۷ درصدی 
طلب گندم کاران استان کرمان
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار کرمان گفت: 
بیــش از ۹۷ درصــد طلــب گنــدم کاران اســتان کرمــان 

پرداخت شده است.
امیر حسن زاده در کارگروه ساماندهی آرد، گندم و نان 
اســتان از پیگیری های اســتاندار کرمان برای پرداخت 
مطالبــات گندم کاران اســتان خبــر داد و افزود: کرمان 
یکی از ۱۰ اســتان برتر در زمینه ســامانه نانینو اســت، 
بیــش از ۹۷ درصــد طلــب گنــدم کاران اســتان کرمــان 
پرداخت شده است در حالی که میانگین کشوری در 

پرداخت مطالبات ۴۵ درصد است.
وی با بیان اینکه افزایش قیمت نان در استان کرمان 
نداریــم، عنــوان کرد: کشــور در افزایش قیمت نان به 
جمع بندی نرسیده و نظر دولت این است که همچنان 
افزایش یارانه دولتی را برای جبران هزینه نانوایان دنبال 
کند و قیمت نان افزایش پیدا نکند و در استان کرمان 

هم اصلا افزایش قیمت نان نداریم.
اســتانداری  اطلاع رســانی  یــگاه  پا گــزارش  بــه 
کرمان،حسن زاده همچنین اختصاص سهمیه آرد مورد 
نیاز در زمان برداشت پسته و خرما در شهرستان های 
مختلف استان کرمان با توجه به افزایش مصرف نان 

توسط کارگران مهاجر در این مناطق را مطرح کرد.

 ه هار حرطقه  ه ک حهن خا  هاه:

تعریض راستگرد پل 
»باغ ملی« و معابر اطراف

شهردار منطقه سه شهر کرمان، از تعریض راستگرد 
بافقــی«،  خیابان هــای »وحشــی  و  »باغ ملــی«  پــل 

»شهید قرنی« و »سپه« خبر داد.
سید مرتضی حسینی، گفت:  تعریض مسیر معابر در 
ضلع شــمال خیابان وحشــی بافقی، در شــرق خیابان 
شهید قرنی و از ضلع جنوب در خیابان سپه با میزان 

۲۲۰۳ مترمربع درحال اجراست.
وی هزینه تعریض معابر مذکور  را  ۱۷۲ میلیارد ریال 
اعــلام کــرد و اظهــار داشــت: پــروژه تخریــب، بارگیری 
وحمل خاک و نخاله های ساختمان بیمارستان »شهید 
باهنر« که در مسیر تعریض خیابان سپه قرار دارد، از 

اول مردادماه سال جاری در دستور کار است. 
بــه گــزارش کرنا، حســینی، افزود: هم اکنــون با تلاش 
حــوزه معاونــت خدمات شــهری، به جهــت فراهم کردن 
ماشــین آلات مــورد نیــاز، ماننــد بیل مکانیکــی، لــودر، 
کامیــون، کفــی تریلــر و جرثقیــل، اجــرای این پــروژه با 
بارگیری و حمل حدود ۱۷۰ تن خاک ونخاله در هر روز، 

آغاز شده است.

ف حهندا انتظهحی ک حهن خا  هاه

 باند سرقت طلا و ارز 
در کرمان منهدم شد

فرمانده انتظامی کرمان از انهدام باند سرقت طلا، ارز 
و دلار در این استان خبر داد و گفت: اعضای این باند 
طی ســه روز تعطیلی ماه گذشــته اقدام به ســرقت از 
منازل خالی از سکنه کرمان می کردند که با هوشیاری 

پلیس دستگیر شدند.
ســردار ناصــر فرشــید در جمــع خبرنــگاران افــزود: در 
پــی رخــداد چند فقره ســرقت طــلا، ارز و دلار از منازل 
کرمان، ماموران پلیس آگاهی با سرنخی که از سارقان 
این پرونده به دست آوردند اقدامات خود را به صورت 

شبانه روزی آغاز کردند.
وی اظهار داشــت: بعد از پیگیری و تجســس ماموران 
پلیس آگاهی، سارقان و خودرو آنها ظرف ۲۴ ساعت 
شناســایی شــد به طوری که ســارقان در یک عملیات 
هماهنگ، هنگام خروج از اســتان دســتگیر و به مرکز 

استان کرمان انتقال داده شدند.
فرمانده انتظامی استان کرمان بیان کرد: در پیگیری 
های به عمل آمده مشخص شد این افراد طلا و اموال 
مســروقه را به یکی از اســتان های دیگر کشــور انتقال 
داده اند که در این راستا تیمی به استان مذکور اعزام 
شــد و با اقدامات هماهنگ، اموال مســروقه کشف و 

به مرکز استان کرمان انتقال پیدا کرد.
وی تاکید کرد: اطلاع رسانی به مالباختگان در راستای 
شناســایی اموال ســرقت شــده انجام شده و این افراد 
نیز با مراجعه به پلیس آگاهی، اموال خود را شناسایی 
کرده که طی فرایندی به این افراد تحویل خواهد شد.

ســردار فرشــید اظهار داشت: تاکنون ۲ نفر از سارقان 
این پرونده شناسایی و دستگیر شده اند اما دستگیری 
افراد دخیل در پرونده و سایر اعضای این باند سرقت 

همچنان ادامه دارد.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه ســارقان طلا، جواهــرات، ارز و 
دلار در کرمان از اســتان های دیگر کشــور وارد استان 
کرمان شــده و در دیگر اســتان ها نیز مرتکب ســرقت 
شــده بودند که البته بســیار قابل توجه اســت گفت: 
ارزش ریالی اموال مســروقه کشــف شــده ۶۰ میلیارد 

ریال برآورد شده است.
فرمانــده انتظامــی اســتان کرمــان همچنیــن بــه افــراد 
توصیــه کــرد: مراقــب از امــوال خــود را در دســتور کار 
قــرار داده و طــلا، اشــیا قیمتــی و پول خــود را در منزل 
نگهــداری نکننــد و از صنــدوق امانــات و بانک ها برای 

این کار استفاده کنند.
وی تصریح کرد: افراد تقویت حفاظت فیزیکی منازل 
خود را در دستور کار قرار دهند و رفتارهایی نامتعارف 
افــراد و خودروهــای مشــکوک را در محلــه و منطقــه 
ســکونت خــود رصــد کننــد و نســبت بــه ایــن مهم بی 
تفــاوت نباشــند تــا به محــض رویت موارد مشــکوک، 

موضوع را با پلیس ۱۱۰ در میان بگذارند.
به گزارش ایرنا،سردار فرشید از توسعه پایش تصویری 
در کل شهرســتان هــا و مناطــق کرمان و مرکزیت این 
اســتان به عنوان اقدامی پیشــگیرانه نام برد و افزود: 
پایش تصویری در استان و شهر کرمان ضعیف است 
و باید توسعه پیدا کند که البته این سیستم همچنان 

در حال تکمیل است.
وی نیز همچون مالباختگان از ماموران پلیس آگاهی 
کرمان تشکر کرد و گفت: همه ماموران پلیس در هر 
رنگ لباسی، سرباز این ملت و برای خدمت به مردم 

پای کار هستند.

  هزحهن   حهیه گذاری  ه هاری ک حهن 
ه 6 به کهر  د؛

گره گشایی از معضل پارکینگ 
محدوده طهماسب آباد

معاون مالی و اقتصادی شهردار کرمان، از ورود سازمان 
بــرای تامیــن پارکینــگ در  ســرمایه گذاری شــهرداری 
محدوده چهارراه »سمیه«)طهماسب آباد(، خبر داد.

رامین امیرمداح، تامین پارکینگ برای محدوده چهارراه 
ســمیه را از ضروری تریــن اقداماتــی دانســت کــه بایــد 
در اولویــت فــرار گیــرد و گفــت: تراکــم ســاختمان های 
پزشــکان شــهر در محدوده این چهارراه و ابتدای بلوار 
»جهاد«، که از نقاط مرکزی شــهر به شــمار می روند، 
موجب افزایش شدید ترافیک در این محدوده شهری 

شده است.
وی بــا اشــاره بــه جمعیــت بالای بیمارانی کــه علاوه بر 
شــهروندان کرمانی، از شــهرهای دیگر برای درمان به 
کرمان و به ســاختمان های پزشــکان محدوده چهارراه 
ســمیه مراجعــه می کننــد، تصریح کــرد: پارکینگ های 
فعلی در این محدوده پاسخگوی نیاز موجود نیست.

معاون مالی و اقتصادی شهردار کرمان اظهار داشت: 
در همین راستا سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های 
مردمی شهرداری کرمان، با اعلام فراخوان عمومی در 
نظر دارد املاکی را در محدوده کوچه های شماره یک 
تا شش، در ابتدای بلوار »جهاد« خریداری کرده و به 

پارکینگ تبدیل کند.
امیرمــداح افــزود: شــهروندانی کــه بــه فــروش ملــک 
بــه  کارشناســی  قیمــت  بــه  محــدوده  ایــن  در  خــود 
شــهرداری کرمان تمایل دارند، می توانند به ســازمان 
سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری کرمان 

مراجعه کنند.
بــه گــزارش کرنــا،وی همچنیــن بــا اشــاره بــه انتشــار 
فراخوان های متعدد برای جذب سرمایه گذار به صورت 
مشارکت با شهرداری کرمان در سال جاری، یادآور شد: 
یکی از اولویت های شهرداری کرمان در تامین بودجه 

و توسعه شهر، جذب سرمایه گذار است.

گزارش پهیش ححیط کسب وکهر هر فصل بههر ش146حرتش   د

محیط کسب و کار کرمان؛ همچنان نامساعد

نتایج پایش ملی محیط کسب وکار کشوردر فصل بهار منتشر شد. 
بر اساس این پیمایش با وجود اینکه شرایط استان کرمان اندکی 
رو به بهبود گذاشته اما همچنان در شمار استان های دارای محیط 

نامساعد کسب و کار است.
گزارش »اقتصاد کرمان« می افزاید:در این پیمایش ۴۷۶۸ واحد از 
کل کشور که ۱۷۶ واحد ان از استان کرمان بوده اند به عنوان نمونه 
مشــارکت داشــته اند. نرخ پاســخگویی یا میزان مشــارکت در این 
پیمایش در بهار سال جاری در استان کرمان ۵۹ درصد بوده است.

بر اســاس این گزارش، شــاخص اســتانی محیط کســب و کار در 
استان کرمان از ۵/۸۰ در سال ۹۶ در یک روند پر فراز و نشیب و رو 
به بهبود به ۶/۳۳ در سال ۱۴۰۱ رسیده است. در ادامه این مسیر 

شاخص استانی در کرمان در بهار ۱۴۰۲ به ۶/۰۳ رسیده است.
نتایج ارزیابی طرح پایش در بهار ۱۴۰۲نشان می دهد که از منظر 

وضعیت مؤلفه های محیط کسب وکار، استان های مرکزی، زنجان 
و آذربایجان غربی دارای محیط کسب وکار مساعدتری نسبت به 

سایر استان ها بوده اند.

نتهیج پهیش حلی ححیط کسب وکهر  
نتایج پایش ملی محیط کسب وکار کشور در فصل بهار از اندکی 
بهبود در این شاخص حکایت دارد؛ اما باوجود این اتفاق، ظرفیت 
فعالیت واقعی بنگاه های اقتصادی حاضر در این پایش نسبت به 

فصل قبل ۳.۱ واحد درصد کاهش نشان می دهد.
گزارش مرکز پژوهش های اتاق ایران از پایش ملی محیط کسب وکار 
کشــور در بهــار ۱۴۰۲، از انــدک بهبــود این شــاخص و رســیدن آن 
از ۶.۱۱ در زمســتان بــه ۶.۰۵ در بهــار حکایــت دارد )نمــره بدترین 

ارزیابی ۱۰ است(.

بر اســاس نتایج حاصل از پایش ملی محیط کســب وکار ایران در 
بهــار ۱۴۰۲، فعــالان اقتصــادی مشــارکت کننده در ایــن پایش، به 
ترتیــب ســه مؤلفــه »غیرقابــل پیش بینی بــودن و تغییرات قیمت 
مــواد اولیه و محصولات«، »دشــواری تأمیــن مالی از بانک ها« و 
»بی ثباتی سیاســت ها، قوانین و مقررات و رویه های اجرایی ناظر 
بــر کســب وکار« را نامناســب ترین مؤلفه هــای محیط کســب وکار 
کشور نسبت به سایر مؤلفه ها ارزیابی کرده اند. بررسی یافته های 
پایش ملی محیط کسب وکار کشور در بهار ۱۴۰۲ نشان می دهد 
که در این فصل استان های مرکزی، زنجان و آذربایجان غربی به 
ترتیب دارای مســاعدترین وضعیت محیط کســب وکار نســبت به 
سایر استان ها ارزیابی شده اند. نکته قابل توجه اینکه بر اساس 
یافته هــای طــرح، میانگیــن ظرفیــت فعالیــت )واقعــی( بنگاه هــای 
اقتصــادی شــرکت کننده در فصل بهــار ۱۴۰۲ معادل ۴۱.۱۲ درصد 
بوده که نسبت به زمستان سال گذشته )۴۴.۲۲ درصد( کاهش 
۳.۱ واحد درصدی داشته است. همچنین بررسی وضعیت محیط 
کســب وکار بــه تفکیــک بخش هــای اقتصادی حاکی از این اســت 
کــه در بهــار ۱۴۰۲، وضعیــت محیط کســب وکار در بخش خدمات 
)۶.۰۶( در مقایسه با بخش های صنعت )۵.۹۵( و کشاورزی )۵.۹۸( 
نامناسب تر ارزیابی شده است. در بین رشته فعالیت های اقتصادی 
برحســب طبقه بنــدی اســتاندارد ISIC.rev۴، رشــته فعالیت های 
»امــلاک و مســتغلات«، »آمــوزش« و »اســتخراج معدن« دارای 
بهترین وضعیت محیط کسب وکار را داشته اند و رشته فعالیت های 
»اطلاعــات و ارتباطــات«، »فعالیــت حرفــه ای، علمــی و فنــی« و 
»آب رسانی، مدیریت پسماند، فاضلاب و فعالیت های تصفیه« 
بدترین وضعیت محیط کســب وکار را در مقایســه با ســایر رشــته 

فعالیت های اقتصادی در کشور تجربه کرده اند.

هر نشس6 ک یسیآن تآ عه صههرات اتهق ک حهن ب ر ی  د

پارامترهای توسعه صادرات پسته به اروپا
نشســت هم اندیشــی بررســی مســائل صادرات پسته به اتحادیه 
اروپا در نشستی با حضور روسای کمیسیون های توسعه صادرات، 
واردات و تجارت داخلی و کشاورزی، مدیران کل جهادکشاورزی و 

گمرکات استان و جمعی از صادرکنندگان برگزار شد.
رئیــس کمیســیون توســعه صادرات اتــاق کرمان در این نشســت 
بــا اشــاره بــه اینکــه میــزان تولیــد محصول پســته امســال بیشــتر 
از ســال گذشــته اســت، گفــت: باید بــرای صــادرات این محصول 
بــه بازارهــای هــدف بــه ویژه اتحادیــه اروپا با توجه بــه وجود رقیب 
اصلی ما آمریکا، برنامه ریزی صحیحی صورت گیرد. محمدعلی 
محمدمیرزائیان افزود: با توجه به اینکه مبحث باقی مانده سموم 
در محصول پســته به صورت جدی از ســوی اتحادیه اروپا بررســی 
می شــود که پیشــنهاد داریم در فروردین ماه هر ســال همزمان با 
سم پاشی محصولات اطلاع رسانی کامل در خصوص نوع و میزان 
سم مورد استفاده انجام شود.  رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق 
کرمان نیز در این نشســت با اشــاره به صادرات پســته به اتحادیه 
اروپا گفت: یکسری درخواست های جدی و سختگیرانه مبنی بر 
دریافت گواهینامه هایی از معاونت غذا و دارو، اداره استاندارد و 
سازمان جهاد کشاورزی وجود دارد که درخواست داریم این موارد 
توسط مجموعه های ارزیاب به خوبی مورد توجه قرار گیرد تا برای 
محموله صادراتی اتفاقی پیش نیاید. سیدمحمدرضا ترابی موسوی 
تصریح کرد: اما برخی موارد مورد درخواست اتحادیه اروپا نیست 
امــا از ســوی برخــی مجموعه های داخلی مانند اداره اســتاندارد و 
جهاد کشــاورزی درخواســت می شود که این موضوعات مسائلی 
را بــرای صادرکننــدگان ایجــاد کرده اســت. وی بــه نمونه ای از این 
درخواســت اشــاره و بیان کرد: وزارت جهاد کشــاورزی اعلام کرده 

اگر صادرکننده ای محموله برگشتی داشته باشد تا سه ماه پس 
از آن نمی تواند صادرات دیگری را داشته باشد که این موضوع در 
قوانین اتحادیه اروپا وجود ندارد. ترابی موسوی، از برگزاری نشست 
ستاد عالی پسته کشور در کرمان در آینده ای نزدیک خبر داد و 
گفت: صادرکنندگان همه مسائل صادرات پسته را به اتاق اعلام 
کنند تا بتوان موارد در سطح ملی را در این نشست مطرح کرد.

در ادامه این نشست رئیس سابق اتاق کرمان و ایران گفت: اگر 
اروپا محصولی را ممنوع کند، همه دنیا تحت تاثیر این تحریم قرار 
می گیرند و براحتی نمی توان محصول را به سایر نقاط جهان نیز 
صادر کرد. محسن جلال پور، تصریح کرد: برای اینکه بتوان پسته 
را بدون مشکل به اتحادیه اروپا صادر کرد باید موضوع افلاتوکسین 
و باقی مانده ســموم را به خوبی بررســی کرد زیرا اگر باقی مانده 
سموم در محصول صادرشده به اثبات برسد امکان برگشت پسته 

وجود ندارد و محموله معدوم خواهد شد.

به گزارش روابط عمومی اتاق کرمان،وی ادامه داد: آگاهی بخشی 
به باغداران و تولیدکنندگان پسته از طریق فضای مجازی، رسانه 
های مختلف و صدا و سیما در زمان مناسب برای استفاده از سموم 
و ســایر موارد مربوط به بحث باقی مانده ســموم به صورت جدی 
تری انجام شــود. صادرکننده نمونه پســته و مغز پســته در بخش 
دیگری، توجه صادرکنندگان را به وجود رقابت ناسالم در بازار به 
ویژه در سال جاری به دلیل تولید زیاد محصول جلب و خاطرنشان 
کرد: اروپا، چین و ... به دنبال پسته ارزان هستند و از سوی دیگر 
محصول پسته ما زیاد است که باید برنامه ریزی لازم برای حضور 

موثر در بازارها و صادرات موفق انجام شود.
گفتنی است در این نشست جمعی از صادرکنندگان به مواردی 
مانند ناشناخته بودن برخی سموم استفاده شده در باغات پسته، 
شــناخت نوع فعالیت آزمایشــگاه های اروپا برای صادرات پســته، 

اطلاع رسانی گسترده مسائل مختلف این حوزه اشاره کردند.

گزارش بهزوی پژوهشی حجلس؛

چهار اشکال بودجه عمرانی 
بازوی پژوهشــی مجلس در گزارش جدیدی کوشــیده تصویری از 
وضعیت بودجه  عمرانی کشور دهد و سپس پیشنهادهای اصلاحی 
کوتاه مدتــی ارائــه کند. گاهی به طنز گفته می شــود که در تدوین 
بودجــه دولت هــا در ایران ردیف های جدید فقط اضافه می شــوند 
و به سختی ردیفی حذف می شود. ظاهراً این موضوع به ویژه در 
زمینه بودجه های عمرانی برقرار اســت. متوســط قدمت طرح های 
عمرانی بودجه به ۱۶ سال رسیده است. در این باره هم پیرامون 
شایســتگی انتخاب طرح ها تردیدهای زیادی وجود دارد و هم به 
طور کلی تنگنای بودجه ای، هزینه های جاری بالا و در نتیجه سهم 

پایین بودجه عمرانی مؤثر بوده است.
بــازوی پژوهشــی مجلــس در گــزارش جدیــدی کوشــیده تصویــری 
از وضعیــت بودجــه عمرانــی کشــور بدهد و ســپس پیشــنهادهای 
اصلاحــی کوتاه مدتــی ارائــه کنــد. از نکات جالب ایــن گزارش این 
مورد است که  براساس قانون بودجه سال ۱۴۰۱، تعداد طرح های 
عمرانی که باید در انتهای این سال به پایان می رسیدند برابر ۱۱۷ 
طــرح بــوده اســت کــه از ایــن تعــداد ۱۰۵ طرح همچنــان در قانون 

بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور نیز درج شده اند.

اصلی ت ین حشکلات بآهجه ع  انی کشآر  
گزارش یادشــده چهار یافته کلیدی راجع به بودجه عمرانی دارد. 
اولیــن نکتــه به ســهم بودجه عمرانــی از کل بودجه برمی گردد. بر 
اســاس برنامه ششــم توســعه قرار بوده ســهم اعتبارات عمرانی از 
بودجــه عمومــی افزایــش یابــد و به ۲۳ درصد برســد. با این حال، 
بالاترین سهمی که در سال های گذشته به بخش طرح های عمرانی 
اختصاص یافته، ۱۷ درصد بوده است. با توجه به این که دولت ها 
به ویژه به خاطر تحریم تحت تنگنای مالی بوده اند و اراده ای برای 
کاهــش هزینه هــای جــاری هــم در کار نبــوده، چنیــن اتفاقی قابل 
پیش بینــی بــود. هزینه هــای عمرانی معمولاً اولیــن قربانی کمبود 
بودجه دولت هســتند. این اتفاق در طی زمان باعث می شــود به 
تدریج زیرساخت های کشور و سرمایه گذاری های دولتی با چالش 
مواجــه شــوند. حتــی در ســال گذشــته کــه تحقق بودجــه عمرانی 
مقداری بیشــتر از مصوب بود، نهایتاً ســهم آن از بودجه عمومی 
کمتر از مصوب و برابر با ۱۷ درصد شد. به بیان دیگر، دولت در 
زمینه هزینه های جاری بسیار بیشتر از مقدار مصوب عمل کرده 

ً  تورم است. که عملاً به معنی کسری بودجه و نهایتا

 هم پهیین اعتاهرات ا تهنی از بآهجه ع  انی  
یافته دوم پژوهش به تمرکززدایی از بودجه های عمرانی برمی گردد. 
طبــق هدفگــذاری برنامــه ششــم توســعه ظاهــراً قرار بــوده بخش 
بیشــتری از بودجــه تحــت تصمیم گیــری اســتان ها در زمینه هــای 
عمرانی صرف شود. به طوری که هدفگذاری کمّی این بوده که ۳۰ 
درصد از بودجه تملک دارایی های سرمایه ای به صورت اعتبارات 
عمرانــی اســتانی در بودجــه عمومــی قرار گیرد. اما ایــن عدد برای 

بودجه ۱۴۰۲ حدود ۱۷ درصد برآورد می شود.

 فهفی6 پهیین ط ح ههی ع  انی  
نکته سوم به شفافیت پایین هزینه کردهای عمرانی برمی گردد. بنا 
بر گزارش یادشده، در قانون بودجه سال ۱۴۰۲ نیمی از اعتبارات 
عمرانــی در قالــب ردیف هــای متفرقــه توزیــع شــده کــه کاهــش 

شفافیت، نظارت پذیری و انضباط بودجه ای را به همراه دارد.

ط ح ههی ع  انی پ قدح6 و پهیهن نهپذی   
میانگین قدمت طرح های عمرانی دولت در حال حاضر ۱۶ ســال 

است. نمودار بالا وضعیت طرح های ملی را نشان می دهد )درمورد 
طرح های استانی و متفرقه شفافیت کمتری وجود دارد(. همان طور 
کــه گــزارش مرکــز پژوهش هــا اشــاره می کنــد، این اطلاعــات عمر 
بالای طرح ها که هم زمان شــده با ناکافی بودن اعتبارات مصوب 
در برابر اعتبارات مورد نیاز برای اتمام طرح ها را به وضوح نمایش 
می دهد. براساس اطلاعات مندرج در پیوست یک قوانین بودجه 
ســنواتی و با توجه به ســال خاتمه درج شــده برای هر طرح، باید 
هرســاله تعدادی از طرح ها به اتمام برســند. تعداد طرح هایی که 
براساس قانون بودجه سال ۱۴۰۱ باید در انتهای این سال به پایان 
می رســیدند برابر ۱۱۷ طرح بوده اســت که از این تعداد ۱۰۵ طرح 
همچنان در قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور نیز درج شده اند که 
نشان دهنده عدم تکمیل به موقع طرح ها مطابق با برنامه زمانی 
و در نتیجه افزایش هزینه آن هاســت. به گزارش فردای اقتصاد، 
به نظر می رسد با توجه به محدودیت های منابع مالی دولت و به 
منظــور جلوگیــری از هدررفت این منابع، مرکز پژوهش ها توصیه 
کــرده تــا در راســتای غربالگــری طرح های عمرانــی، تعیین تکلیف 
طرح های با قدمت بسیار زیاد، و قاعده مندشدن تعریف طرح های 

عمرانی جدید احکامی در برنامه هفتم توسعه پیش بینی شود.


